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گروه سیاسی – ســید مجید حسینی: با انتخاب 
غلامحسین محســنی اژه ای به عنوان رئیس قوه قضائیه، 
همــه توان گمانه زنی رســانه های مختلف خبری بر روی 
کابینه ســیزدهم متمرکز شده اســت و هر روز لیست و 
نام های مختلف به عنوان همراهان سید ابراهیم رئیسی در 
دولت آینده مطرح می شود. اما مهمتر از این نام ها، انگیزه 
ای اســت که پشــت هر کدام از این لیست ها وجود دارد. 
داستان سهم خواهی، داستان تازه ای نیست و فقط دولت 
سیزدهم را شامل نمی شــود. همواره بعد از هر انتخابات، 
انتظــارات از رئیس جمهور امنتخب بــالا می گیرد و افراد 
و گروه هایی که در پیروزی نقشــی داشــته اند یا به نوعی 
از کاندیداتــوری فرد پیروز حمایت کــرده اند توقع دارند 
که جای در کابینه آینده داشــته باشــند. شاید بر اساس 
ایــن تجربه بــوده که ردیســی در دوران تبلیغات خود را 
نماینــده هیچ جریانی نمی دانســت و می گفت که به طور 
مســتقل وارد انتخابات شده است. همچنین اعلام کرد که 
افراد کابینه اش الزاما از نفرات ستاد تبلیغاتی اش تشکیل 

نمی شود. 
چندی پیــش خبرگزاری اصولگرای مهر در گزارشــی 
تحلیلی، لیست سازی را یکی از روش های سهم خواهی در 
کابینه آینده دانست و نوشت: ماجرای سهم خواهی ها پس 
از پیروزی رئیسی در انتخابات جدی تر شد؛ سهم خواهان از 
پشت نقاب حامیان و ستادهای وی بیرون آمدند و با انتشار 
لیســت های تقلبی کابینه سیزدهم سعی کردند با سیاست 
»راه بنداز جا بنداز« خود را به عنوان گزینه وزارتخانه ها به 
افکار عمومی و رئیســی تحمیل کنند. حال آنکه رئیسی با 
دریافت دقیق این پیام های سیاسی در اولین نشست خبری 
خود به دو نکته مهم اشــاره کرد، اول اینکه »فقط وامدار 
مردم هســتم« دوم اینکه »ارتباط مردم بــا من از طریق 

اقوام، خویشان و بستگان نباید تنظیم شود«.
علی رعم این موضوع همچنان این نوع اخبار در محافل 
سیاسی شنیده می شود. چند روز پیش روزنامه همشهری 
در گزارشــی نوشــت: در چانه زنی های اولیه برای بستن 

کابینه آینده به ازای هر سمت ۱۰ گزینه مطرح است.
به نوشته این روزنامه، نیروهای مجتمع و بسیار انباشته 
اصولگرایان در پس ســال ها نقد دولتمداری اصلاح طلبان 
و اعتدالگرایــان بلافاصله پس از پیروزی ابراهیم رئیســی 
آزاد شــد و این کار رئیســی را برای تشــکیل نخستین 
کابینه ســخت کرده اســت.  طیف بسیار گســترده ای از 
بدنه نیروهای اصولگرا داعیه دار حضور خودشان در کابینه 
رئیســی هســتند و خود را نیز آماده کرده اند. چهره ها و 
رجال اصولگرا و لجستیک شــان همه ظرفیت انســانی و 
مالی خود را طی ماه هــای اخیر در خدمت پیروزی نامزد 
ریاســت جمهوری گام دوم انقلاب گذاشتند و بذل توجه 
رئیس جمهور منتخب را انتظار دارند.  صف طولانی احزاب 
و تشــکل های سیاســی جانبداری از رئیسی اکنون گوشه 
چشم شان به مناسبات و جایگاه خودشان در دولت آینده 

است. 
براســاس آخرین برآوردها و اطلاعات دریافتی، ابراهیم 

رئیســی در ارزیابی های اولیه خود بــرای کابینه آینده به 
فهرســتی ۱۰ نفره برای هرکدام از مناصب کابینه رسیده 
 و قرار اســت از میان آنها کابینــه نهایی خود را برای رأی 

اعتماد به مجلس معرفی کند
نام های پرتکرار

ســعید جلیلــی پرتکرارتریــن نــام در تسلســل این 
فهرســت های کابینه اســت. جریان حامی او که شایعات 
درباره آرای سفید و باطله آنها در انتخابات اخیر گسترده تر 
اســت، قوی ترین لابی را در کنار جبهه پایداری برای قوام 
حضورشــان در بطن تحولات انقلابــی و حاکمیتی آینده 
کلید زده اند. برای او طیف گسترده ای از مناصب از معاون 
اولی تــا وزارتخانه های مختلف را هم در کابینه رئیســی 

درنظر گرفته اند.
گفته می شــود ســفرهای تبلیغاتی برخــی نامزدهای 
همســوی رئیســی جنبــه تبلیغاتــی بیشــتری بــرای 
ریاست جمهوری چهاردهم داشــت و این سفرها را نیز به 
نام رئیســی فاکتور زده اند! محمد مهاجری، فعال رسانه ای 
اصولگــرا در همین باب به ایلنا گفته اســت: »یقین دارم 
جبهه پایداری و افرادی که به ایشــان نزدیک اند، به دنبال 
این موضوع هستند که بتوانند برخی افراد تندرو را در واقع 
به سمت ایشان جذب کنند. یک آزمون بسیار سخت برای 
رئیسی در پیش است که بتواند افرادی را انتخاب کند که 

ویژگی تندروی در آنها وجود نداشته باشد.«
در گزارش دیگری که در بعضی رســانه ها منتشر شده 
اســت، آمده اســت: از افرادی مانند مخبر دزفولی، سعید 
جلیلــی یا علی نیکــزاد به عنوان معاون نخســت نام برده 
می شــود؛ اگرچه انتشــار نامه انصراف سعید جلیلی روی 
ســربرگ شــورای عالی امنیت ملی این گمانه را تقویت 
کرده که احتمالا او از حالا نشــانی ســمت آینده خودش 
را به ابراهیم رئیسی داده است.نام حجت ا... عبدالملکی و 
احمدامیرآبادی بــه عنوان گزینه های اصلی وزارت اقتصاد 

پررنگ تر است. 
عزت اله ضرغامی و مرتضی آقاتهرانی وزیر ارشاد، پرویز 
فتاح و محمدمخبر وزیر نیرو، رستم قاسمی، عبدالحسین 
بیات و هدایت الله خادمی وزیــر نفت، محمدباقر ذوالقدر و 
صولت مرتضوی وزیر کشــور، علیرضا زاکانی ســخنگوی 
دولت، ســعید جلیلی و حسین دهقان دبیرشورای امنیت 
ملی، ســید رضا فاطمی امین وزیــر صنعت و رضا راعی به 

عنوان وزیرکار پیش بینی شده اند.
احتمال حضور ســعید محمد هــم در دولت بعدی به 
عنوان وزیر راه و شهرســازی وجود دارد. سعید محمد که 
بعد از ثبت نام برای انتخابات رد صلاحیت شــد، در پاسخ 
به ســؤالی مبنی بر اینکه آیا تمایلی دارید در کابینه آقای 
رئیسی در دولت بعدی حضور داشته باشید؟ گفت: »بنده 
برای حمایتم از رئیسی هیچ شرطی نگذاشتم و اگر ایشان 
صلاح بدانند به عنوان ســرباز نظام در خدمتشــان خواهم 

بود؛ برای بنده خدمت به مردم بالاترین درجه را دارد«.
گمانه زنی ها حاکی از آن اســت که برای تصدی وزارت 
امور خارجه دولت رئیســی، افرادی نظیر امیرعبداللهیان و 
علی باقری کنی مطرح هستند؛ باقری کنی در دوران حضور 
رئیســی در قوه قضائیه، معــاون بین الملل او بود و به نظر 

می رسد در دولت رئیسی نیز وزیر امور خارجه شود.
برای وزارت اطلاعات نیز نام حجت الاسلام والمســلمین 
اســت؛  مطــرح  پورمحمــدی  مصطفــی  و  عبداللهــی 
حجت الاسلام والمسلمین عبداللهی اکنون رئیس حفاظت 
اطلاعات قوه قضائیه است.  حسین دهقان وزارت دفاع، رضا 
تقی پور وزارت ارتباطات و امیرحسین قاضی زاده هاشمی یا 
کامران لنکرانی  برای تصدی وزارت بهداشــت در فهرست 

گمانه زنی ها وجود دارد.
بعضی افراد در حال لیست سازی هستند

حسین کنعانی مقدم، تحلیلگر سیاسی، درباره فشارهایی 
که به دولت رئیسی برای تحمیل افراد به کابینه او می آید، 

با بیان اینکه آقای رئیسی یک سری شاخص ها را مشخص 
کرده انــد کــه قاعدتا دولت را بر اســاس آن شــاخص ها 
تعیین خواهند کرد، به ایلنا گفت: بحث شایسته ســالاری 
و فراجناحی بودن از نکات مهمی اســت که آقای رئیســی 
درباره دولت خودشــان مطرح کردند. باید منتظر باشیم و 
ببینیم وزرایی که معرفی می شوند، چه خصوصیاتی دارند 
تا با توجه به وعده هایی که دادند، دولت چابک، فراجناحی 
و ضدفســاد را که کارآمدی لازم را برای حل مشــکلات 
داشته باشــد، تشــکیل دهند؛ البته اکنون گمانه زنی ها و 
رایزنی هایی دراین باره انجام و لیســت هایی مطرح می شود 
اما تا جایی که من لیســت هایی را کــه در حد گمانه زنی 
هستند دیدم، به نظرم می رسد که برخی، افراد مختلفی را 
مطرح می کنند و درحال لیست ســازی هستند برای اینکه 
آقای رئیسی را برای سهم خواهی تحت فشارهای سیاسی 

قرار دهند.
لیست های منتشر شده در فضای مجازی 

بی اعتبار است
یک  عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه سید 
ابراهیم رییسی، رییس جمهوری منتخب، به اوضاع اشراف 
دارد و در کابینه از افراد توانمند و مسئولیت پذیر استفاده 
خواهد کرد، گفت: لیســت های مختلفی کــه برای کابینه 

دولت سیزدهم بیرون می آید، غیررسمی و بی اعتبارند.
ســید غنی نظری خانقاه در گفت وگو با ایرنا با اشاره به 
گمانه زنی ها درباره ترکیب کابینه ســید ابراهیم رییســی 
اظهار کرد: عده ای واقعا به قصد خدمت پا پیش گذاشــته 
اند که هم تجربه و علم آن را دارند و هم پاکدست هستند 
و امتحان خــود را پس داده اند، که قابل تقدیر اســت.اما 
عده ای هم هستند که به هر قیمتی شده می خواهند خود 
را وارد کابینه کنند. مثلا فردی ۵ حکم از ســتاد آیت الله 
رییســی دریافت کرده اســت. به یکی از ایــن آقایانی که 
چندین حکم دارد به مزاح گفتم احکام شما از احکام خود 
آقای رییسی بیشتر اســت. به نظرم این تیپ افراد بیشتر 

فرصت طلبند تا خدمتگزار.
وی با بیان اینکه انصافا برخــی از افرادی که امروز در 
فضای رسانه ای مطرح می شوند در حد وزیر و معاون وزیر 
نیســتند، گفت: برخی افراد خودشان را در فضای مجازی 
را در کنار افــراد دارای صلاحیت به عنــوان گزینه فلان 
وزارت خانــه مطرح می کننــد. از این جهت لیســت های 
مختلفــی که برای کابینه دولت ســیزدهم بیرون می آید، 

غیررسمی و بی اعتبارند.
وی با اشــاره به فرایند معرفی و انتخاب اعضای کابینه 
گفت: برای کابینه جاهای مختلفی باید نظر بدهند، مجلس 
باید رای بدهد. ســوابق، صلاحیت و گذشــته افراد بسیار 
مهم اســت. اگر کسی مطرح شــود ولی نتواند در مجلس 
رای اعتماد بگیرد چه ســودی دارد؟ مــن و همکارانم در 
مجلــس یازدهم برای انتخاب کابینه دولت فقط کارآمدی 
و صلاحیت افراد معرفی شــده را در نظــر می گیریم. اگر 
فردی معرفی شــود که ضعیف باشــد قطعا با رای مخالف 

مواجه خواهد شد.

چه کسانی عضو دولت سیزدهم خواهند بود

لیستهایکابینهرئیسی؛گمانهزنییاخطدهی؟

یک استاد ژئوپلیتیک دانشــگاه با تأکید بر اینکه باید 
هر چه زودتر غائله مذاکرات را تمام کنیم تا بتوانیم دست 
خود را از نظر دیپلماســی در منطقه باز نگه داریم، گفت: 
این توافق بی ارتباط با مســائل منطقه نیست. باید آن را 

جدی تر پیگیری کرده و اجازه ندهیم طولانی شود.
عبدالرضا فرجی راد در گفت وگو با ایسنا در ارزیابی خود 
نســبت به عدم تمدید توافق ایــران و آژانس بین المللی 
انرژی اتمی گفــت: به طور قطعی نمی توان مطرح کرد که 
ایران در حال اجرا کردن تصمیم دیگری است. تصور اولیه 
بنده این اســت که ایران احساس می کند خواسته هایش 
در مورد رفع تحریم ها عملی نشــده و آمریکایی ها در این 

مراحل آخر مقاومت می کنند.
وی افــزود: بنابراین از نظر ایران بهتر این اســت که با 
آژانس تمدید نکند و آن ها تحت فشــار قــرار گیرند تا با 
خواســته طرف ایرانی موافقت کننــد زیرا همین طور که 
ایران تمدید می کند آن ها به جای عملی کردن خواسته ها 
مقاومت می کنند. در واقع ایران به این نتیجه رســیده تا 
تمدیــد نکند، نگرانی هایی در طــرف مقابل به وجود آید 
و زمانی که دوربین های آژانــس کار نکنند و نظارتی هم 

نداشته باشند آن ها تصمیم دیگری اتخاذ می کنند.
این کارشناس مســائل بین الملل همچنین بیان کرد: 

بعید می دانم که نظر ایران عوض شده باشد که مذاکرات را 
ادامه ندهد و دنبال کار برجام را نگیرد. البته خواسته هایی 
که ایران در مورد تحریم ها داشــته هنوز محقق نشــده و 
طرف آمریکایی موافقت نکرده است. البته این خواسته ها 
مربوط به برجام و خروج از برجام نیســت. به همین دلیل 
است که ایران برای بار ســوم با آژانس بین المللی انرژی 
اتمی همکاری نکرد تا آن ها در اجرای خواســته ها تعجیل 

کنند.
وی در ادامه اظهار کرد: شــرایط پیرامونی ما شــرایط 
خاصی اســت و در منطقه یکســری اتفاقاتی در حال رخ 
دادن اســت مانند تحولات افغانســتان که گمان می رود 
حتی توطئه هایی در رابطه با ما هم وجود داشته باشد. در 
واقع آمریکا اعلام می کند که به افغانســتان کمک می کند 
امــا اصلا بحث نظامی و ادامه جنگ مطرح نیســت مداوم 

حرف های بشردوستانه می زنند.
فرجی راد تصریح کرد: از سوی دیگر سعودی ها به گونه 
دیگری فعال هستند، پاکستانی ها هم علائم دخالت آن ها 
وجود دارد لذا این نگرانی مطرح است که برای افغانستان 

برنامه ریزی می کنند. همه این ها بدشان نمی آید که دولت 
در کابل سقوط کند.

این استاد دانشگاه افزود: ممکن است خدایی ناکرده در 
افغانستان یک روزی موشــک بیاورند که به نوعی امنیت 
ما را تهدید کند و بعــد بخواهند از این طریق ما را تحت 
فشار قرار دهند، در نظر بگیرید سفر وزیر خارجه اسرائیل 
به امارات را نباید دســت کم گرفت. افتتاح دفتر سفارت و 
سرکنســولگری در دوبی بهانه است. مسائل و گفت وگوها 

هر چه که انجام می شود عمدتا به ایران مربوط است.
وی همچنیــن اظهــار کــرد: پیامی هم کــه ولیعهد 
عربســتان برای نخست وزیر اســرائیل ارسال کرده که با 
ایران مبارزه کنید نشــان می دهد که همه این مســائل با 
یکدیگر پیوســتگی دارد و من نگران هســتم که اسرائیل 
هم غیرمستقیم در مسائل افغانستان با کمک اماراتی ها و 

سعودی ها دخالت داشته باشد.
فرجی راد خاطر نشــان کرد: با توجه به این مسائل در 
رابطه با مذاکرات باید هر چه زودتر این غائله را تمام کنیم 
حالا صددرصد هم نشــد 9۰ درصد را به دست بیاوریم و 

مقداری دســت خودمان را از نظر دیپلماسی و فعالیت در 
منطقه باز کنیم.

این استاد دانشگاه تصریح کرد: این توافق بین ارتباط با 
مسائل منطقه و آنچه که در حال رخ دادن است نمی تواند 

باشد.
این دیپلمات پیشــین کشــورمان یادآور شد: در دوره 
اولــی که طالبان پیروز شــد بی نظیر بوتو نخســت وزیر 
سابق پاکستان طی مصاحبه ای که در لندن داشت گفت 
پیروزی طالبان یک پروژه بود که آن را انگلیسی ها طراحی 
کــرده، آمریکایی ها مدیریت کردند، ســعودی ها حمایت 
مالی داشــته و پاکســتان اجرا کرد لذا ممکن است پروژه 
دوم هم بدون ســروصدا اتفاق افتد که بعد هم دردسرش 

برای ایران بماند.
وی تأکید کرد: بنابراین نباید مســئله وین را طولانی 
کنیم و اجازه بدهیم مثل اســتخوان در میان زخم بماند. 
باید در نظر داشته باشیم که آمریکایی ها در دوره بایدن، با 
نتانیاهو دشمن بودند اما اکنون با اسرائیلی ها کار می کنند 
و دولت آمریکا تحت فشــار قــرار دارد. ما باید مســئله 
مذاکــرات را که جدی گرفته ایم، جــدی تر بگیریم و از 
این طریق و با این توافق بتوانیم مسئله حوزه پیرامونی را 

حل و فصل کنیم.

کارشــناس سیاســت خارجی گفت: با توجه به اینکه 
طالبان یکدســت نیســت، این گــروه حتی اگــر امروز 
پیروزی هایی بدست بیاورد، ممکن است در آینده اختلاف 

پیدا کرده و افغانستان را وارد فاز جدید بی ثباتی کند.
شــعیب بهمن در گفت و گو با ایرنا، سیاست رسمی و 
اصولی جمهوری اســلامی ایران در افغانستان را ارتباط با 
دولت مرکزی عنوان کرد و گفت: جمهوری اسلامی معتقد 
اســت که گروه ها و جریان های سیاســی مثل طالبان اگر 
بخواهند در ســاختار قدرت حضور داشــته باشند باید با 
دولت مرکزی به توافق رسیده و از این طریق وارد ساختار 

سیاسی شوند.
این کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه افغانستان 
در ســال های گذشــته درگیر بحران هــای متعدد چون 
جنگ های داخلی، گرایش هــای تندروانه مذهبی، حضور 
گروه های تروریســی، تجاوز و اشغالگری بوده است، گفت: 
مســاله دولت افغانستان و طالبان باید از مسیر گفت و گو 
حل شــودو جمهوری اســلامی ایران به هیچ وجه خواهان 
تشــدید درگیری و ناامنی در افغانستان از طرف طالبان یا 

هر گروه دیگری نیست.
بهمن با اشاره به پیش زمینه های بحران در افغانستان 
و مداخلــه بازیگران خارجــی گفت:  افزایــش تنش در 
افغانســتان نه فقط امنیت این کشــور حتی منطقه را به 

چالش می کشد.
وی ادامه داد:  این تنشها به ویژه با توجه به هم نژادی 
و همزبانی با مردم افغانســتان با ایران می تواند تهدیدهای 
متعددی از قبیل سرازیر شدن سیل آوارگان و پناهندگان 
به مرزهای ایران را داشــته باشد کما اینکه در گذشته هم 

بارها این اتفاق افتاده است.

وی خاطرنشــان کرد: هرگاه افغانســتان درگیر بحران 
امنیتی شــده است، خواه ناخواه ایران میزبان آوارگان این 
کشــور بوده اســت. بنابراین ایران هیچ سودی از بحرانی  
شدن وضعیت افغانستان نمی برد و به دنبال آن هم نیست 
که ســاختار سیاسی این کشور از روش های خشونت آمیز 

تغییر کند.
بهمن اضافــه کرد: ایران معتقد اســت که اگر طالبان 
تمایل به حضور در قدرت دارد، باید مشــارکت سیاســی 
خود را از طریق مذاکره و صندوق های رای داشــته باشد 
و بتواند به عنوان یک جریان و حزب سیاســی در ساختار 
قدرت این کشــور مشارکت داشته باشــد. بهمن با تاکید 
بــر اینکه طالبان تنها بازیگر داخلی کــه بخواهد و بتواند 
فضا را به ســمت ناامنی یا افزایش خشونت ببرد، نیست، 
گفت:اگر شرایط افغانستان ملتهب شود، گروه های تندرو، 
تکفیری و تروریستی می توانند در این کشور جولان دهند 
و افغانســتان را وارد یــک مرحله عمیقــی از بحران های 

سیاسی و امنیتی کنند.
وی دربــاره علــل پیشــروی طالبــان و ناتوانی دولت 
افغانســتان در دفاع از مناطق تحت کنتــرل خود گفت: 
این امر به تحولات ۲۰ ســال گذشــته این کشور و زمانی 
مرتبط اســت که  آمریکایی ها به افغانستان حمله کردند. 
آمریکا در حالی از این کشــور خارج می شــود در۲۰ سال 
گذشــته هیچ اقدام جدی برای آموزش و تجهیز نیروهای 
نظامی افغانستان انجام نداده  و به سایر کشورها هم اجازه 

نداده این پروسه را پیش ببرند.
 این کارشــناس مســائل بین المللی افزود: از ســوی 
دیگر دولت مرکزی افغانســتان دارای یک ارتش نســبتا 
ضعیف اســت که نه نیروهایش آموزش های نظامی لازم را 

دیده اند و نــه تجهیزات نظامــی لازم را در اختیار دارند. 
بهمن اضافه کــرد: بخش دیگر از علل ناکامی دهای دولت 
افغانســتان به سیاست های آمریکا در قبال طالبان مرتبط 
می شــود. مذاکرات آمریکا با طالبان در دوره ترامپ عملا 
فضای مســاعدی برای این گروه ایجــاد کرده تا بتواند در 
عرصه سیاســی و نظامی مانور دهد. وی ادامه داد: در حال 
حاضر عربستان سعودی مبالغ بسیار سنگینی برای تجهیز 
طالبان هزینه می کند. در بسیاری از شهرها و ولایت هایی 
که ســقوط می کنند، دفاع و نبردی صــورت نمی گیرد و 
طالبــان در ازای پرداخت مبالغ بالایــی پول به مقام های 
سیاسی در اســتان ها و ولایت ها، آنها را می خرد. در واقع 
رمز پیروزی موفقیت طالبان بیشــتر در همین مورد بوده 
اســت. ضمن اینکه طالبان از نظر نظامی توسط کشورهای 
خارجی تقویت می شــود و این فرصــت در اختیار دولت 
مرکزی افغانســتان قرار نگرفته اســت. این کارشــناس 
مســائل بین الملل یادآورشد: اگر شرایط به منوال گذشته 
پیش برود و تغییر جــدی در این روند رخ ندهد، احتمال 
ســقوط هرات و کابل وجود دارد اما اگر تغییری در روند 
فعلی شــکل بگیرد که بخش مهم آن به بازیگران خارج از 
درگیری افغانســتان ارتباط پیدا می کند، این امر می تواند 

جلوی این شرایط را بگیرد.
شــعیب بهمن اضافه کرد: یک بخشــی از کشورهای 
خارجی چون آمریکایی ها و عربســتان سعودی ارتباطات 
خیلی گسترده ای با طالبان دارند و عامل بوجود آمدن این 

شرایط هستند.
وی اضافه کرد: ایران، روســیه، چیــن و هند خواهان 
گسترش ناامنی در افغانستان نیســتند این کشورها  اگر 
بتوانند به شــکل جدی با ابتکار عمل نشســتی را برگزار 

کنند و به توافق جامع برســند و از دولت مرکزی حمایت 
کنند؛ قاعدتا در این روند می توانند تغییراتی را ایجاد کنند.  
بهمن در ارزیابی ســفر اشرف غنی و عبدالله به آمریکا 
گفت: این سفر عملا دستاورد خاصی به همراه نداشت زیرا 
هدف اصلی این سفر قانع کردن جو بایدن برای این بود تا 

نیروهای آمریکایی را از افغانستان خارج نکنند.
 این کارشــناس مسائل بین الملل یادآورشد: این تصور 
در دولــت غنی شــکل گرفته بود تا زمانــی که نیروهای 
آمریکایی حضور دارند، حداقل طالبان نمی توانند به سمت 
مراکز دیگر چون کابل حرکت کنند و نیروهای آمریکایی 

را برای خود به عنوان محافظ  تصور می کردند.
وی با اشــاره به تغییرات طالبان با گذشت زمان گفت: 
طالبان گذشته شبکه کاملا وابسته به القاعده بود و اساسا 
بر مبنای تفکرات و سازماندهی مالی  و تشکیلاتی القاعده 
شکل گرفته بود. این گروه بعد از مرگ رهبران بزرگ خود 
دچار چند دستگی های متعددی شده و به نحوی که امروز 

می توان از چند جناح در طالبان سخن گفت.
بهمن خاطرنشان کرد: عده ای از طالبان به سمت داعش 
و تفکر تکفیری رفتند، عده ای نگاه ملایم تری به مســایل 
دارند و عده ای وابســتگی های خارجی دارند به طوری که 
طالبان وابسته به پاکستان، عربستان، قطر، ترکیه، چین و 
هند داریم بنابراین با یک طالبان یکدست مواجه نیستیم 
و همین امر می تواند در آینده خطرات جنگ در افغانستان 

را تشدید کند.
  این کارشــناس مسائل بین الملل اظهار کرد: با توجه 
به اینکه طالبان یکدست نیست، این گروه حتی اگر امروز 
پیروزی هایی بدست بیاروند، ممکن است در آینده اختلاف 

پیدا کنند و افغانستان را وارد بی ثباتی کنند.

نماینده مردم سنندج در مجلس از درخواست بازنشستگان 
سراســر کشور از مجلس برای تصویب لایحه همسان سازی 
حقوق بازنشستگان خبر داد و گفت: اینجانب به همراه جمعی 
دیگر از همکاران در مجلس رایزنی هایی را برای تصویب نهایی 

این لایحه آغاز کرده ایم.
به گزارش ایسنا، محسن فتحی، رییس مجمع نمایندگان 
استان کردستان در همین خصوص به نامه ای اشاره کرد که از 
سوی کانون بازنشستگان استانداری کردستان خطاب به این 
مجمع نوشته شده و در نامه از مجلس خواسته اند این لایحه 

هر چه زودتر تصویب شود.

نماینده ســنندج، دیواندره و کامیاران در مجلس با اشاره 
به آمادگی مجلس برای جامه عمل پوشــاندن به خواســته 
بازنشستگان گفت: از طریق برخی همکاران متوجه شدم که 
کانون های بازنشستگی استان های دیگر هم نامه های مشابه 

نوشته و خواستار تصویب هر چه زودتر لایحه هستند.
گفتنی اســت هیأت وزیران در جلســه روز چهارشنبه، 
9 تیر ماه خود با هدف اســتمرار متناســب ســازی حقوق 
بازنشستگان با شاغلان پس از پایان برنامه ششم توسعه و به 

منظور برقراری عدالت در نظام پرداخت و رفع دغدغه و بهبود 
معیشت بازنشستگان و مستمری بگیران، »لایحه دائمی شدن 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان با شاغلان« را به تصویب 

رساند.
بــه گفته محمد باقــر نوبخت، رییس ســازمان برنامه و 
بودجه این لایحه با قید دو فوریت تقدیم مجلس خواهد شد. 
همسان سازی حقوق بازنشستگان یکی از مهمترین مطالبات 
بازنشســتگان اســت که با ارائه این لایحه به مجلس زمینه 

تحقق آن فراهم می شود.
فتحی در همیــن خصوص توضیح داد: فارغ از اینکه این 
لایحه چــه زمانی از تصویب نهایی مجلس بگذرد اما اجرای 
آن از ابتــدای فرودین ۱۴۰۰ خواهد بــود. تا حدی نگرانی 
بازنشســتگان در خصوص زمان تصویب این لایحه تخفیف 
پیدا خواهد کرد. قید دو فوریت در لایحه به این معناست که 
فوریت لایحه بلافاصله در دستور مجلس قرار خواهد گرفت 
و با توجه به رویکرد مثبــت مجلس به این لایحه اطمینان 
داریم لایحه بصورت فوریت دار در مجلس بررسی و انشاءالله 

تصویب نهایی خواهد شد.

چرا ایران توافقش با آژانس را تمدید نکرد؟

طالبان حتی در صورت پیروزی، افغانستان را وارد فاز جدید بی ثباتی می کند

رایزنی برای تصویب لایحه همسان سازی حقوق بازنشستگان

در حکم انتصاب محسنی اژه ای به ریاست قوه قضائیه تاکید شد 
دستورات شش گانه رهبری برای پیشرفت دستگاه قضا

رهبر انقلاب اســلامی در حکمی حجت الاسلام والمســلمین محسنی اژه ای را به 
ریاست قوه قضائیه منصوب کردند.

آیت الله خامنه ای در این حکم با تأکید بر اهتمام جدی به مأموریتهای دســتگاه 
قضا در قانون اساســی و همچنین ادامه رویکرد تحولی و اجرای سند تحول موجود، 
»گسترش فناوریهای نوین در دستگاه قضایی«، »گماردن نیروهای کارآمد و جهادی 
در مسئولیتها«، »ارج نهادن به خدمات قضات پاکدامن و در عین حال برخورد قاطع 
بــا تخلفات« و »ارتباط با متن مردم« را از جمله انتظارات خود از رئیس جدید قوه 

قضائیه بیان کردند.
در حکم رهبر انقلاب اســلامی آمده است: جناب حجت الاسلام والمسلمین آقای 

حاج شیخ غلامحسین محسنی اژه ای دامت تأییداته
اکنون که جناب آقای رئیسی با رأی ملت ایران توفیق خدمت در جایگاه ریاست 
جمهوری اســلامی ایران یافته اند، با تشکر فراوان از خدمات ارزنده ی ایشان در مدت 
مســئولیت قضائی و کارنامه ی افتخارآمیزی که در پایه گــذاریِ اقدامات ماندگار از 
خود به جای گذاشته اند، جناب عالی را که علاوه بر صلاحیتهای قانونی، برخوردار از 
تجربه ی گرانبها و شناخت عمیق و سابقه ی درخشان در امر قضا می باشید، بر اساس 

اصل یکصد و پنجاه و هفت، به ریاست قوه ی قضائیه منصوب می کنم.
انتظار اینجانب، اولاً: اهتمام جدّی به مأموریت های اساســی دســتگاه قضاء در 
قانون اساســی است، یعنی گسترش عدالت، و احیاء حقوق عامّه، و تأمین آزادیهای 
مشــروع، و نظارت بر حسن اجرای قوانین، و پیشگیری از وقوع جرم، و نیز مبارزه ی 

قاطع با فساد.
و ثانیاً: ادامه ی رویکرد تحوّلی و اجرای سند تحول موجود با اهتمام ویژه.

و ثالثاً: گســترش فناوری های نوین و تضمین دســتیابی آسان و رایگان مردم به 
خدمات قضائی.

و رابعــاً: گماردن نیروهای کارآمد و جهادی و فاضل و صالح در مســئولیت ها، و 
تربیت مدیران شایسته برای سطوح عالی و میانی قضائی و اداری.

و خامســاً: ارج نهادن به خدمات قضات پاکدامن و حفظ عزت و منزلت ایشان، و 
متقابلًا برخورد قاطع با معدود افراد متخلفّ.

و سادساً: ارتباط با متن مردم و حضور در میان آنان که دارای برکاتِ بسیار است.
توفیقات جنابعالی و همکارانتان را از خداوند متعال مســألت می کنم و امیدوارم 

خدمات شما موجب رضای خدا و خلق گردد. بحوله و قوّته.

 بهره برداری از طرح های ملی وزارت صنعت
 با دستور روحانی

طرح های ملی وزارت صنعت، معدن و تجارت با ارزش سرمایه گذاری ۳۵ هزار و 
و ۷۷۰ میلیارد تومان با حضور رئیس جمهور به صورت ویدئوکنفرانسی بهره برداری 

شد.
بــه گزارش ایســنا، ۶ طرح صنعتی و معدنی با اعتبــار ۳۵ هزار و ۷۷۰ میلیارد 
ریالی و اشــتغالزایی بــرای ۸۸۱ نفر در هفتاد و هشــتمین برنامه افتتاح طرح های 
ملی در چهار اســتان کشور به فرمان حجت الاســلام والمسلمین حسن روحانی به 

بهره برداری رسید.
این افتتاح ها در قالب این برنامه طرح شمش فولادی شرکت پارس بوتیل و طرح 
تولید کاشی و سرامیک جواهر یزد در اشکذر و طرح توسعه توتون و تنباکو فرآوری 

شده شرکت جی. تی. آی پارس در سلطانیه به بهره برداری رسید.  
همچنین طرح انتقال، ذخیره و صادرات اسیدسولفوریک در کرمان و بندرعباس، 
طرح آهک پخته و هیدراته در اهر و طرح گندله سازی شرکت آهن اسفنجی اردکان، 

دیگر طرح هایی است که امروز بهره برداری از آنها آغاز می شود.
جمع ســرمایه گذاری این طرح ها ۳۵ هزار و ۷۷۰ میلیارد ریال اســت که زمینه 

اشتغال ۸۸۱ نفر را فراهم خواهد کرد.

شناسایی سودجویان و کلاهبرداران کنکور ۱۴۰۰
تحرکات چند شــبکه کلاهبــرداری که در زمینه عرضه و فروش ســوالات غیر 
واقعی آزمون سراسری ۱۴۰۰ فعالیت داشتند، شناسایی و مورد برخورد قرار گرفته 

و تعدادی از سودجویان شبکه ای دستگیر شدند.
به گزارش ایسنا و به نقل از وزارت اطلاعات، در راستای حفظ سلامت و آرامش 
روانی خانواده های داوطلبان آزمون سراسری ورود به دانشگاه ها و مراکز علمی کشور، 
با اشــراف اطلاعاتی ســربازان گمنام امام زمان )عجل الله تعالی فرجه الشــریف(، 
تحرکات چند شــبکه کلاهبرداری که در زمینه عرضه و فروش سوالات غیر واقعی 
آزمون سراســری ۱۴۰۰ فعالیت داشــتند، با هماهنگی دستگاه قضایی شناسایی و 

مورد برخورد قرار گرفته و تعدادی از سودجویان شبکه ای دستگیر شدند.
وزارت اطلاعات ضمن هشــدار به کلاهبرداران در این زمینه از تمامی داوطلبان 
کنکور و خانواده های محترم ایشان تقاضامند است در ارتباط گیری با عناصر و عوامل 
ســودجو که از دغدغه های بجای خانواده ها نســبت به آینده جوانان سوءاســتفاده 
می نماینــد، مراقبت لازم را به عمل آورده و از اقدامات نامتعارف در زمینه موفقیت 
در آزمون های سراســری پرهیز نمایند تا از واردشــدن صدمــات روحی و مادی به 

فرزندان و خانواده ها جلوگیری به عمل آید.

طرح ساماندهی پیام رسان ها از دستور کار مجلس خارج 
نشده است!

یک عضو هیأت رئیســه مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه طرح ساماندهی 
پیام رســان ها همچنان در دســتور کار مجلس قرار دارد، گفت که مجلس در مورد 
طرح ها و لوایح مختلف نظر صاحب نظران را مورد توجه قرار می دهد اما به حواشی 

توجه نمی کند.
مجتبی یوســفی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: طرح ساماندهی پیام رسان ها 
که در دســتور کار مجلس قرار گرفته بود از دســتور کار خارج نشده است. البته ما 
دســتورات زیادی داریم و ممکن است براســاس فوریت یا اولویت دستور جدیدی 
اضافه شــود. در هفته جاری هم به همین دلیل بررســی این طرح میســر نشد، اما 
همچنان در دستور کار مجلس قرار دارد و اینکه چه زمانی نوبت طرح آن در صحن 

علنی باشد به میزان طرح ها و لوایح اولویت دار و فوریت دار مرتبط است.
وی افــزود: بحثی که پیش از این در مجلس مطرح شــده بــود این بود که هر 
کمیســیون با همراهی هیأت رئیسه و نمایندگان یکی، دو موضوع اساسی کشور را 
صفر تا صد از نظر قانون گذاری و نظارت پیگیری کند. البته بهتر است در این زمینه 
لایحه ارائه شود. آقای قالیباف هم در دیدار روسای کمیسیون های مجلس تأکیدش 

بر همین موضوع بود و صحبت مصداقی در این زمینه نداشت.
این عضو هیأت رئیسه مجلس در پاسخ به سوالی درباره برخی حواشی و انتقادات 
نسبت به طرح ساماندهی پیام رسان ها گفت: اگر بنا باشد ما به حاشیه ها توجه کنیم 
نمی توانیم کارها را به پیش ببریم. هر طرحی ممکن اســت موافق یا مخالف داشته 
باشــد در نهایت نمایندگان به نمایندگی از مردم آنچه به صلاح مردم است را دنبال 

می کنند. البته نظرات مختلف در این زمینه به ما کمک می کند.
یوســفی در پایان اضافه کرد: طرح های زیادی در مجلس یازدهم دو شوری شده 
یعنی وقت بیشــتری برای آن ها گذاشته شــده و ما از نظرات کارشناسان داخل و 
بیرون از مجلس اســتفاده کردیم که این طرح ها پخته تر شــوند. لذا اگر بناســت 
طرحی در دســتور کار قرار گیرد به حواشی توجه نمی کنیم اما نظر صاحب نظران 

را مورد توجه قرار می دهیم.
پیــش از این محمدصالح مفتاح چهره نزدیک بــه محمدباقر قالیباف در توییتر 
خود خبر داده بود که طرح ساماندهی پیام رسان های  اجتماعی موسوم به صیانت از 

حقوق کاربران در فضای مجازی از دستور مجلس خارج شده است.

 بررسی لایحه رتبه بندی معلمان
 در کمیسیون آموزش مجلس 

ســخنگوی کمیســیون آموزش، تحقیقــات و فناوری مجلــس از مصوبات این 
کمیسیون در لایحه رتبه بندی معلمان خبر داد و گفت که براساس یکی از مصوبات 

رتبه بندی به همه معلمان شاغل وزارت آموزش و پرورش تعمیم می یابد.
رضا حاجی پور در گفت وگو با ایســنا با اشاره به جلسات کمیسیون آموزش برای 
بررســی لایحه رتبه بندی معلمان که از دوشنبه هفته جاری به صورت سه شیفت 
برگزار شده، گفت: یکی از مصوبات این جلسه، کاهش توقف در رتبه ها از  ۶  سال به 
۵ ســال بود. این عدد برای معلمان مناطق محروم، مرزی و عشایری ۴ سال و برای 

نخبگان ۳ سال محاسبه خواهد شد. 
 وی افزود: حذف شــرط ۲ سال تجربه ورود به رتبه بندی و تعمیم رتبه بندی به 

همه معلمان شاغل وزارت آموزش و پرورش نیز از دیگر مصوبات این جلسه بود.
ســخنگوی کمیســیون آموزش با اشــاره به مصوبه است کمیســیون مبنی بر 
حذف محدودیت های دســتیابی به رتبه ها )سقف درصدی برای هر رتبه( نیز گفت: 
همچنین بر اســاس مصوبه کمیسیون، سقف سنوات دسترسی به رتبه های دانشیار 

معلم و استاد معلم از ۲۰ و ۲۶ به ۱۵ و ۲۱ تقلیل یافت.
وی اضافه کرد: همچنین با نظر اعضا کمیسیون در این لایحه قید شد که وزارت 
آموزش و پرورش مکلف است ظرف یک ماه آیین نامه مربوط را با همکاری سازمان 

برنامه و بودجه و سازمان اداری و استخدامی به تصویب هیات دولت برساند.
حاجی پــور در پایان تصریح کرد: امیدواریم بتوانیم مصوبه کمیســیون را هرچه 
ســریع تر به صحن علنی ارسال و بعد از بررســی و تصویب در صحن علنی مجلس 

برای تایید نهایی به شورای نگهبان ارسال کنیم.

اخبار کوتاه


